
ГЛАСОВНЕ ПРОМЕНЕ 

ГЛАСОВНЕ 

ПРОМЕНЕ 

ПРИМЕРИ 

Једначење 

сугласника по 

звучности 

 

 

Звучни Б Г Д Ђ Ж З Џ / / / 

Безвучн

и 

П К Т Ћ Ш С Ч Ф Х Ц 

врабац>врабца>врапца                                 б : п 

ћевап + -џија>ћевапџија>ћевабџија              п : б 

раз + причати>разпричати>распричати        з : с 

 

ОДСТУПАЊА 

ДС одсуство, градски    ДШ подшишати, предшколски 

вођство 

предтурски, драгстор, Вашингтон, Мусоргски 

 

 

Једначење 

сугласника по 

месту 

изговора 

 

С, З испред предњонепчаних сугласника > Ш, Ж 

С : Ш                                                          З : Ж 

носити>носња>ношња                          возити>возња>вожња 

лист+ -је>листје>лисће>лишће      грозд+-је>гроздје>грозђе>грожђе 

из+чашити>исчашити>ишчашити     из+ђикати>ижђикати 

 

Н испред Б > М                 ОДСТУПАЊА: остаје Н 

стамбени (стан)                                                    једанпут 

прехрамбени (храна)                                           странпутица 

одбрамбени (одбрана)                                         црвенперка 

зелембаћ (зелен)                                                  ванбрачни 

 

Губљење 

сугласника 

 

Рус + -ски > русски > руски 

без + звучни > беззвучни > безвучни 

од + држати > оддржати > одржати 

раз + ширити > разширити>расширити>рашширити>раширити 

радостан>радостна>радосна 

Тамиш + -ски> тамишски > тамишки 

 

ОДСТУПАЊА: ваннаставни, преддржавни, нуззарада 

протестни, аористни, контрастни 

преимућство, покућство 

 

Палатализаци

ја 

 

К : Ч     Г : Ж     Х : Ш                     (Ц : Ч, З : Ж) 

ђак>ђаке>ђаче                           Милица>Милицин>Миличин 

друг>друге>друже                    кнез>кнезе>кнеже 

дух>духе>душе 

  

ОДСТУПАЊА: Анкин, Олгин, Михин 

 

Сибиларизац

ија 

 

К : Ц                                   Г : З                                              Х : С 

ђак>ђаци                 бубрег>бубрези                                орах>ораси 

 

ОДСТУПАЊА : баки, деки, секи, тачки, црнки, журки, Бранки, професорки, 

лиги, ваги, Заги, психи 



Јотовање Ненепчани сугласник + Ј > предњонепчани сугласник 

Л>љ бељи, сољу, зеље, мељем, запаљен, вољах 

Н>њ тањи, грање, жањем, склоњен, склањах 

Т>ћ   жући, смрћу, пруће, мећем, плаћен, плаћах 

Д>ђ   тврђи, глађу,грожђе, глођем, рођен, рађах 

С>ш  виши, пишем, ношен, ношах 

З>ж   бржи, вежем, мажен, вожах 

К>ч   јачи 

Г>ж   дражи 

Х>ш  тиши 

Б>бљ грубљи, робље, рибљи, порубљен, љубљах 

П>пљ скупљи, капљу, снопље, скупљам, купљен, окупљах 

М>мљ грмље, сломљен, ломљах 

В>вљ сувљи, крвљу, крављи, стављен, стављах 

 

Промена 

л у о 

 

Л на крају слога или речи > О 

учил, мислил, радил > учио, мислио, радио (: учила, мислила, радила) 

училница > учионица 

 

сол > соо> со (: соли, солити)             вол > воо > во (: вола, волови) 

сокол > сокоо> соко (: сокола)    стол > стоо> сто (: стола, столови) 

мисал>мисао (: мисли, мислити)     петал > петао (: петла, петлови) 

селити>селба>сеоба                             село>селце и сеоце 

(Н.ј) гледалац, (Г.ј) гледаоца; (Н. м) гледаоци, (Г.м) гледалаца 

 

Непостојано а  

У номинативу једнине и генитиву множине именица мушког рода: 

Једнина                 Множина 

Н. пас                   пси 

Г. пса                   паса 

У генитиву множине именица женског и средњег рода: 

Н. девојка            девојке                 ребро             ребра 

Г. девојке             девојака               ребра             ребара 

 

У промени придева (добар>добра), глагола (јесам>јесмо; рекао>рекла) 

неких заменица (сав>сва, овакав>оваква) и бројева (један>једна), 

У писању предлога: 

 

С и СА (с њом, са мном/ сестром / женом…) 

К и КА (к мени, ка кући / граду…) 

ПРЕД и ПРЕДА (пред њом, преда мном) 

НАД и НАДА (над њом, нада мном) 

 

Асимилација 

и сажимање 

самогласника 

Асимилација је гласовна прмена у којој се један вокал асимилује са другим 

вокалом, а сажимање вокала промена у којој се два иста вокала сажму у 

један дуги вокал. 

 

мојега>моега>моога>мога 

својега>своега>своога>свога 

којега>коега>коога>кога 

двојега>двоега>двоога>двога 

 

 


